
К настоящему врс.1ет1 иедоста10Ч}IО исс.1едован к;~асс един111\, роль которых в 

создатm и шшrвнс-пfчесхо'>t '\tаркиро1ншщ1 спещ1а:IЬ11ых текстов отмечается многи ш 

инrв11С111ми. Ре'IЬ идет о нетершшологическоn фразеолоn1и, которая с то11Ю1 зрения 

nрагмаmчсско1 о анализа правового текста выпо.llLЯют !'екстоорrатsз)'lощу~0 11 тех­
СТ(lобразующу10 функции Нараду со сnе11иа.rтыюй. тематически марюiроващюй фpa­

co.1on1eii (фразеология права, фразеология '1ед11цины), существуе~ группа фразеоло­
nJЧесюrх оборотов, ка1орая по c11oen 1-раммаrическоil cт-pyi..<Jpe представ.1Яет с.'1)1· 

же\ные час1и речм· пред.1оп1 и союзы . 

Согласно классификации 11. Б)'}>Гера. весь фразеолоrwчесхнй корпус можно раз­
делить нз три группы : рефентные, структурные и хом'fуникаrивные фр:~зеолс~nомы. 

Струrrурные фразео.1101 ИЗ/\(Ъ/ вк:почают две группы фразеологизмов: предпоговые и 

союзные фразеологизмы . Кл11сс фразеологических предлогов nредставляс:~ собой 

11редлоп1. 1<оторые выполняю~ функции атрибутивяых и норечных npeJL1oroв. Они 

вводятся в текст номиnаnшноn фразой. Язых права - это язык ясности, точности, 

об1.сктш111ости, логичности. доказательности И"Jлnжеuия. позто ry он требует (rr авто­
ра исполъзоваю1J1 таких rраыма11IЧесюrх cpe.::ic-rn, которые бы однозначно и предельно 
пo:rno передавали значение. К таюr.м грамматическим средства.~ относятся фразеоло­

пrческие предлоrи. В юридических текста.х omt функционируют llК11fllнo, позвоЛЯJ1, 
1uч.в.о и непротиворечиво выразить опенки СН1JТ!U(СJ1Чсских отношениli и <1разrру-

1иты1 в пом плане мноrозпачные непроизводные nред.1оrи, так ках фраэеолоnrческие 

пред110111 име!О'I достаточно четкое фразеологическое значение. 

Класс фразеолоrюмов-союзов широко представ.лен морфолоrnчески uею~1еНJ1е­
мыми, цс:rъны~m в ссманпrческом, rраммаn1Ческом, фонетическом 01110wею1.ях еди­
~nпщ"\Ш. Компонентами исследованных фразеолоmчески:х единиц становrгс11 слова 

раJНЫХ чаете!\ ре•ш, 110 большинство фразеолоruзмов-союзов воз11иха<..-r на бнзе лек­

сических союзnв. Кажлыr:I компонент ЯD1Яется фразооfiразуюwи.м и структурно обя­

за1елъным. 

Фразеоло1 ия нстерм1шолоrическоrо харакrера оъшоЛJU1с:т не то111.1ю текстообра­

эующую и текстоорганязуюшую фушщип, 110 и способствует лахоu.ичносnr, инфор-

1ан1вности и, что важнее всего, rочuости правового язъоса. 

POLITTCAL MANIPULATION 

В.А. Шохова 
БГЭ'У (Минск) 

Poliйcal manipt1l<1tion is one oftJ1e fuлdamentaJ categories in modem polillca\ science, 
lt inay bccomc J kcy to under\tanding politk:al proce~ses, ideolog1es. political lea•lcrs' iл-
11uenct: facюr~ in politi1;al spl11.:rc. 

Гhе lechnologies of political manipul11tio11s. Crlc'ating and puttirig thcm into practice 
h:l\"C decp \IOI in tlic rast. Гhеу \Verc timulutc.:d Ьу the evnlution 11r rюlitical ci псе. 11nd 
' tre expl.iined in the \Vork. of uch grclll 1h1nkcrs :ind '"icntists U.'i Plato, ~;iciavelli, R. 
tJшl n, S KмJ-Mur1.1 and nlhers. 

l\1Ji111:al ma11ipt1l:нion is hidden mnnai;emcnt fll' hшnun nolitic:il con~~inu. нess and 
IJchav111r. IL> 111a1n oal i rcoching, real ization and kceping political р 1\\cr. Man apulators 
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makc inctividuals щзd groups of individuals act or not act for the sake of' their own mter~sts 
and alПIS, imposifl~ manipu]ators' will in the rorm oflatent impact. 

Our civilization Ьа.s entercd the stage of total infonnatization in the mцjority of lile 

spheres including politic . Therefore the possiЬility to possess and understaлd the mcthods 
of its transfcr to mass conзciousness becomes а vaJuaЫe benefit for ал individual even ifhis 
roain activity is not connectc:d with political sphere. AI the same lime the ma.iorit) of citi­

zens do not have'any basic laio\Ylcdge aboul being manipulated алd that fact make~ them 
vulneraЫe алd threotens their personal and social life. 

Due to the above, thc goal of the paper is to describe the mвin aspects of thi~ kind of 
political techno\ogies in tenns of their churacteri tics, goals, levels and practical u.sage tech­
niques. 

Oxford Dictioruu')· of Politics defшes manipulation as the turnmg of а ituation tn ad· 
vantagc:s. Spccifically. such procedural dcv1ces слn Ье applied as chu.nging the order of thc: 
agenda or the voting rules оп introducing new proposals n<'t for the1r merits but to split an 
otherwise winniлg coa\itio11. 

Moreove.r political manipulations may also Ье used in such fields of social communi· 
cation as the press, television, radio. The manipulation potcntial ofthe lnternct is increa:>ing 
year Ьу ycar, opening riew horizons for bumaл mind maлagemcnt. Propaganda is con ider~ 
to Ье а traditlonal source of poJitical manipu1ations ~ well as the public rclallons sphcre. 

Whilc: dc:fining thc: phcnomc:na related t political manipulation the majority or re­
searchers identify the following features ofthis process: 

- psychological influenoe (орро ite to pbysical influence and threat.s): 
its bldden form of im~ct; 

- the necessity of specialized skillь and experience: 
an object of manipulation is not ret0gnized вs an equaJ participant or communication. 

lL is nc:cessllr) 10 sttcss that situativna.I manipulation is widely spreшl in polit1c , as 11 

givcs ал opportunity to act more insensiЬ\y anu at the same time communicari n procc 
remt1111s dt:eper in consciousness and subcon ciou ness. 

The concept or political manipulation includes the sphere of JnaJ;S media. atlvertising, 
propaganda, PR. demagogy and all the sources tl\at are аЫе to work out susиllnnЬ\e views 
on rea\ity, social and political situation and cuттent events making ал individual act in а par­
ti uJar way 

ЛS thc key fnctor iл manipulaticin is information, thc tuain rolc in p('llittcaJ m11nipula­
tion process belongs to rnass med.ia. Depend1ng on tbe owncr and managers nf ma~s med1a 
l.hcy are used both tn inform the society about world and nationaJ cvents obje tively шid 
quickly as well as for maлipUli!tio11 for the sl\ke of one or another political group. 

Thus, the study of political manipu\11t1on is а buming and 1mpor1;.int i. sне in mщlеш 
politica\ science алd prncl1ce bccause 11 applie 1п all the life fields, thc ·alue пf kna,11\edge 
nЬout tl1e mosl -;pread t)·pcs ;ind sourccs of manip11laring as wcll as r('presenting rcco111mer1· 
datюns on preventing damngc from manipulatюns in lhc spb re of politics _is ctinst ntly in­
cre11sing 
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